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KOMENTÁŘ: BREXIT – ROZVOD A NÁMLUVY NAJEDNOU / str. 14

 CZK/EUR • 27,030 / –0,010 Kč       CZK/USD • 25,282 / –0,123 Kč       PX • 981,15 / –0,26 %       EURO STOXX 50 • 3500,93 / +0,56 %       ZLATO • 1244,85 $ / –0,32 %

V letošním předvolebním klání budou partaje ještě masivněji využívat sociální 
sítě a on-line propagaci. O úspěchu přitom zásadním způsobem rozhodují volební 
manažeři a straničtí marketéři. Na koho politické strany spoléhají? TÉMA / str. 4–5

GasNet loni investoval 
do sítě přes tři miliardy
Provozovatel plynovodní 
sítě na většině českého 
území, společnost GasNet 
ze skupiny Innogy, za po-
sledních šest let více než 
zdvojnásobil investice 
do sítě. Loni za rekonstrukce 
a modernizace potrubí 
a regulačních stanic utratil 
3,38 miliardy korun. str. 6

Šest stovek lékáren  
patří dvěma hráčům
Největší sítě lékáren v Česku 
dál rostou. V minulém roce 
přibylo 33 nových lékáren 
Dr. Max a 20 lékáren značky  
Benu. V ČR je nyní 2683 lé-
káren. Dr. Max měl na konci 
loňského roku 398 poboček. 
Benu eviduje 140 vlastních 
lékáren a 60 franšíz. str. 7

Britská automobilka řeší 
dluhy, vydá bondy
Aston Martin se už devět 
let v řadě potácí ve ztrátě. 
Kumulovaný dluh předsta-
vuje 600 milionů dolarů. 
Britská automobilka jej 
chce refinancovat pomocí 
dluhopisů. Hodnota vyda-
ných bondů má činit  
530 milionů liber. str. 10
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Spořiví Češi
Projíme o desetinu HDP  
méně než Poláci, říká  
prezident společnosti  
Deloitte Josef Kotrba.

ROZHOVOR

str. 12–13

Noví Simpsonovi
Prvních šest dílů nové 
řady kultovního seriálu 
je příslibem, že se bude 
stále na co dívat.

KULTURA

str. 15
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BOHUSLAV SOBOTKA:

Návštěva AERO Vodochody. 
Jsem rád, že se zde obnovila 
výroba L-159. Patříme mezi 
několik zemí na světě, které 
dokážou vyrobit lehký bitevník.

twitter.com/e15news
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Pražský hrad se činí
Miloš Zeman v pořadu Týden s prezidentem TV 
Barrandov přiznal, že má radost, když naštve lidi. 
O minipivovarech řekl, že vaří kyselé pivo, a pro-
hlásil: „Teď jsem naštval tolik lidí, bože, to mám 
radost.“ A dodal: „Já vždycky, když naštvu lidi, tak 
se zaraduju.“ Na paškál si vzal i české exportéry, ti 
podle něj díky oslabování koruny lenoší. Dodatek 
tentokrát zněl: „A teď jsem urazil další skupinu 
lidí. Dneska se mi daří.“ Myšleno v nadsázce, nebo 
vážně? Tipujeme padesát na padesát.

Návštěvníci Pražského hradu už při bezpeč-
nostních kontrolách procházejí novými přístřešky. 
Oproti těm dosavadním jsou o něco prostornější, 
takže by při nepřízni počasí měly ochránit více 
policistů i kontrolovaných lidí. Tak to se tuzemští 
i zahraniční turisté stojící v dlouhých frontách 
určitě blahem přímo tetelí.
 
Na skok zavítáme na Slovensko. Tamní parla-
ment schválil novelu ústavy, která umožňuje rušit 
amnestie. Teoreticky by tedy mělo být možné po-
trestat pachatele únosu syna bývalého prezidenta 
Michala Kováče, kterého v roce 1995, za vlády 
premiéra Mečiara, zavlekli do Rakouska. Novela 
dovoluje rušit jak amnestie, tak prezidentské 
milosti, pokud odporují principům demokratické-
ho a právního státu. Hádky a vzájemné osočování, 
které rozhodnutí slovenských poslanců a politiků 
předcházely, ovšem byly opravdu výživné. Ještěže 
v Česku žádná sporná amnestie nikdy vyhlášena 
nebyla.

n Sociální demokracie 
už má seznam jedniček 
pro kandidátky do parla-
mentních voleb. V někte-
rých krajích je navrženo 
více jmen, Jihočeši si 
ještě vůdce nevybrali. 

 Jana Havligerová

Překvapení širšímu vedení 
sociální demokracie připravil 
poslanec Jeroným Tejc. Před-
tím než v pátek začalo jednat 
předsednictvo strany, oznámil, 
že končí s politikou a do dolní 
komory parlamentu nebude 
znovu kandidovat: „Respektuji, 
že si sociální demokracie zvolila 
své vedení, s některými nápady 
a návrhy se však nemohu ztotož-
nit a myslím, že odejít je daleko 
poctivější než setrvávat v posla-
necké lavici a nemít na věci vliv,“ 
uvedl. 

Tejc patří k opozici, která kri-
tizuje současného předsedu, měl 

podporu brněnských i jihomo-
ravských socialistů a byl by dvoj-
kou na kandidátce kraje. Tamní 
volební jedničkou bude právě šéf 
ČSSD Bohuslav Sobotka. 

Předsednictvo ČSSD v pátek 
schválilo třináct lídrů pro pod-
zimní volby do sněmovny, chybí 
jednička pro Jihočeský kraj. 
„Máme kandidáty na lídry v dr-
tivé většině krajů, jedná se o kva-
litní kandidáty, 
kteří úspěšně 
prosazují soci-
álnědemokra-
tický program 
na celostátní 
nebo regionální 
úrovni,“ kon-
statoval Sobotka. Ten tedy bude 
lídrem v Jihomoravském kraji, 
i v dalších regionech se na čelné 
posty dostali členové současné 
vlády nebo špičky ČSSD.

Ministr vnitra Milan Chova-
nec má vést do voleb Plzeňský 
kraj, jedničkou v Moravsko-
slezském kraji má být ministr 
zahraničí Lubomír Zaorálek, 

v Libereckém kraji ministryně 
práce Michaela Marksová, v Par-
dubickém ministr pro lidská 
práva Jan Chvojka, v Králové-
hradeckém kraji místopředseda 
strany Jan Birke, ve Středočes-
kém kraji šéf sněmovny Jan 
Hamáček. 

V čele pražské kandidátky jsou 
tři uchazeči – ministr zdravot-
nictví Miloslav Ludvík, místo-

předseda ČSSD 
a náměstek 
primátorky Petr 
Dolínek a ná-
městek ministra 
zahraničí Lukáš 
Kaucký. Na Vyso-
čině je na výběr 

také více jmen, a to nestranický 
kandidát hejtman Jiří Běhounek 
a starosta Nového Města na Mo-
ravě Michal Šmarda. 

O vybraných lidech budou 
ve vnitrostranickém referendu, 
které se bude v krajích konat 
v průběhu jara, rozhodovat 
všichni členové ČSSD.
 NÁZORY str. 14

ČSSD má lídry kandidátek. 
Potvrdí je referendum

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Sebastian RING

ŠÉF BENU ČR

Peggy WHITSONOVÁ

AMERICKÁ ASTRONAUTKA

Andy PALMER

GENERÁLNÍ ŘEDITEL ASTON MARTIN

Jeho řetězec lékáren expanduje. 
Loni jich otevřel dvacet a právě 
přidal dvoustou v pražském 
obchodním domě Quadrio.

str. 7

Poosmé vystoupila do kosmického 
prostoru, čímž se v této kategorii 
stala ženskou rekordmankou. Montáž 
nové technologie trvala sedm hodin.

str. 8

Šéf britské automobilky se snaží 
firmu vysekat z dlouholetých dluhů 
jednak emisí dluhopisů, jednak 
novým vozem DB11.

str. 10
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PRAHOU VČERA PROŠEL pochod zhruba pěti stovek fanoušků Sparty, kteří mířili na fotbalové derby se Sla-
vií. Policie během průvodu zadržela šest lidí kvůli nedovolenému používání pyrotechniky. Na bezpečnostních 
opatřeních, která ligový zápas doprovázela, se podílelo několik stovek policistů.

POTÍŽE S DERBY
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n Za tři čtvrtě mi- 
liardy korun vznikne 
v proluce na dejvic-
kém Vítězném ná-
městí sto bytů. 

Daniel Novák

Po letech peripetií ohledně 
přípravy nové výstavby 
v Praze na Vítězném ná-
městí se tam rýsuje cesta 
pro první velkou stavbu. 
Investiční skupina Penta 
a investor Karel Pražák po-
depsali s Prahou 6 memo-
randum ohledně developer-
ského projektu, který tam 
původně plánovala skupina 
PPF. Místo kancelářské 
budovy nazvané Lední 
medvěd vznikne v proluce 
mezi ulicemi Verdunská 
a Jugoslávských partyzánů 
sto bytů. PPF z projektu vy-

couvala loni kvůli sporům 
s radnicí.

„Těší mě, že náročná 
jednání nakonec přinesla 
kýžené ovoce v podobě 
rozumné dohody, která ga-
rantuje smysluplný a před-
vídatelný rozvoj samotného 
srdce naší městské části,“ 
komentoval memorandum 
starosta Prahy 6 Ondřej 
Kolář (TOP 09).

Projekt uskuteční Penta 
a Karel Pražák prostřednic-
tvím společnosti Vítězné 
náměstí, kterou koupili 
od PPF. Podepsané memo-
randum předpokládá, že 
obě strany stáhnou žaloby, 
které na sebe v minulosti 
podaly. Pozemek patří měs-
tu a developer si ho už šest 
let pronajímá.

O vytvoření předběžné 
architektonické studie po-
žádal investor čtyři ateliéry. 
Autorem bude nakonec stu-

dio Jakub Cigler Architekti. 
Konkrétní podobu projektu 
představí developer do tří 
měsíců. Již nyní je ale jisté, 
že v přízemí nové stavby 
vznikne supermarket a dal-
ší obchodní plochy. Celková 
investice od vyrovnání 
s městskou částí až po sa-
motnou stavbu bude kolem 
750 milionů korun.

„Jedná se o exkluzivní 
pozemek v ceněné lokalitě 
Prahy 6, která má vyslove-
ně rezidenční charakter. 
Chceme tu postavit  dům 
s byty ve vyšším standardu, 
v horních patrech to pak 
bude exkluzivní bydlení 
s výhledem na Pražský 
hrad,“ řekl šéf reziden- 
ční výstavby Penty David 
Musil. Na takovéto podo-
bě záměru existuje shoda 
mezi investorem i měst-
skou částí.

  Více E15.cz

Místo Ledního medvěda 
postaví Penta bytyZaorálek stáhl velvyslance 

kvůli manželce
Ministr zahraničí Lubomír 
Zaorálek (ČSSD) si stojí 
za stažením velvyslance 
Karla Borůvky ze Švýcar-
ska kvůli jednání jeho ženy 
Aleny. I ona je součástí 
diplomatického sboru, ne-
může útočit na zaměstnance 
ministerstva, novináře nebo 
úředníky, uvedl ministr. 
Velvyslanec se musí z Bernu 
do České republiky vrátit 
do konce dubna.

Česko potřebuje  
více věznic
Ministr spravedlnosti 
Robert Pelikán (ANO) včera 
v diskuzním pořadu FTV 
Prima uvedl, že je nezbytné, 
aby v Česku vyrostly nové 
věznice. Pro výstavbu je vy-
tipována řada lokalit, jejichž 
jména ale neuvedl. Výstavba 
by podle ministra měla sní-
žit přeplněnost tuzemských 
věznic. 

Hospodaření politických 
stran bylo většinou ztrátové
Velké parlamentní strany 
loni většinou hospodařily 
se ztrátou, do značné míry 
to způsobily zvýšené výdaje 
na podzimní krajské a senátní 
volby. Výjimkou je ODS, která 
měla po zdanění zisk 8,9 mi-
lionu korun. Nejvýraznější 
negativní výsledek vykázala 
ČSSD, která skončila se ztrá-
tou 180,2 milionu korun.

Mléka by se pamlsková 
vyhláška týkat neměla
Ministerstvo zemědělství by 
chtělo, aby se na potraviny 
zařazené v programu Mléko 
a ovoce do škol nevztahovala 
takzvaná pamlsková vyhláška. 
Vyhláška zakazuje prodej ne-
zdravých potravin ve školních 
bufetech, na dotované po-
traviny v programu se zatím 
nevztahuje, protože minister-
stvo zemědělství si dojednalo 
výjimku, ta ale skončí letos 
o prázdninách. /čtk/

Krátce
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Pavel Otto

Vymyslet a vyrobit produkt 
je jen část možného úspěchu. 
Záleží také na tom, aby se co 
nejlépe prodával. To, co platí 
pro zboží a služby, začalo 
platit i pro českou politiku.

Nejlépe propracovaný 
marketing má hnutí ANO. 
První stranou, která před-
stavila moderní kampaně, 
však nebylo toto uskupení. 
Prvenství patří TOP 09, kte-
rá si už v době svého vzniku 
uvědomila fenomén soci-

álních sítí a začala na nich 
stavět. Dnes má na Face-
booku na 100 tisíc fanoušků. 
Služeb zahraniční poraden-
ské agentury poprvé využila 
sociální demokracie v roce 
2006. Tehdy si pro kampaň 
najala americkou firmu 
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O výsledcích  
voleb rozhodují 
marketéři v pozadí

n Volební manažeři či poradci politických stran mají 
na výsledky hlasování často rozhodující vliv. Letošní 
kampani před volbami do Poslanecké sněmovny bude 
dominovat internetová propagace.

Penn, Shoen & Berland, jejíž 
klíčový člověk Alexander 
Braun nyní pomáhá Andreji 
Babišovi. 

Volební manažeři a stra-
ničtí marketéři většinou 
nekandidují. Nejsou na pla-
kátech, drží se spíše v po-
zadí a jejich jména voličům 
zpravidla nic neříkají. Přesto 
jsou to oni, kteří rozhodují 
o vítězích a poražených. 
Vymýšlejí slogany, vizuální 
podobu reklamy či propa-
gační akce. Cílem je vytvořit 
takový obraz partaje a jejího 

lídra, který přitáhne co nej-
více lidí.  

Letos budou strany ještě 
více využívat sociální sítě 
a on-line propagaci. Kromě 
ANO se k tomu z parlament-
ních stran chystá TOP 09 
a lidovci. Kampaně jsou 
v době chytrých telefonů 
zrychlené, nálady veřejnosti 
se častěji mění a fakta hrají 
stále menší roli. Internetová 
komunikace s voliči je navíc 
mnohem levnější než snaha 
oslovit je například pro-
střednictvím billboardů. 

I když ČSSD cílí na své 
tradiční voliče, také ona 
chce být na sociálních sítích 
aktivnější. Slibuje si od toho 
příliv nových podporovate-
lů. Rodiny s dětmi, zaměst-
nance s nižšími příjmy 
a seniory hodlá oslovit kla-
sickou, převážně kontaktní 
kampaní. Také komunisté 
plánují na svých profilech 
a webových stránkách 
přidávat více témat, která by 
podněcovala k diskuzi.

• Podle článku 17, odst. (1) 
Ústavy České republiky 
se volby do Poslanecké 
sněmovny Parlamentu České 
republiky konají ve lhůtě 
počínající třicátým dnem 
před uplynutím volebního 
období a končící dnem jeho 
uplynutí.

• V současnosti ještě není 
termín konání voleb 
vyhlášen, předpokládá se 
ale, že by se měly konat 
20. – 21. října 2017. Termín 
voleb vyhlašuje prezident 
republiky, podle zákona 
se konají vždy v pátek 
od 14 do 22 a v sobotu 
od 8 do 14 hodin.

• Čtrnáct jednotlivých krajů 
ČR se dělí na volební 
okrsky. Každý kraj má určen 
maximální počet kandidátů 
na kandidátní listině – 
nejvíce jich má Praha 
a Moravskoslezský kraj, 
a to šestatřicet, a nejméně 
– čtrnáct kandidátů – 
Karlovarský kraj. 

• Volit může každý svéprávný 
občan České republiky, který 
dosáhl v době konání voleb 
věku 18 let.

Fakta o volbách do 
Poslanecké sněmovny
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Jana Havligerová
Pavel Otto

Stranu připravili

Birke 
cílí hlavně 

na tradiční voliče ČSSD
Poslanec, starosta Náchoda Jan Birke zatím prožívá 
úspěšný rok. V lednu se stal volebním manažerem 

ČSSD, na březnovém sjezdu socialistů byl zvolen novým 
místopředsedou strany a nejspíš se stane lídrem kandidátky 

do sněmovních voleb v Královéhradeckém kraji. Je ale také možné, že 
na podzim jeho hvězdné hodiny skončí. Vést úspěšnou volební kampaň 

a poměřit se v ní s největším soupeřem – hnutím ANO, je téměř vražedný 
úkol. Birke sebevědomě prohlašuje, že má vůli zvítězit. Připouští ale, že straně 

odešli tradiční voliči a je potřeba dostat je zpátky. Podle něj je tedy zásadní 
vrátit volbám obsah. To znamená postavit souboj na pravicové a levicové 

polarizaci. Do hry je nutné vsadit levicová témata, vrátit se zpátky k tradičním 
voličům ČSSD. Považuje za ně zaměstnance, rodiny s dětmi a seniory. Kampaň 

má být primárně kontaktní. S nadsázkou říká, že členy jeho volebního štábu 
musejí být všichni členové ČSSD. Samozřejmostí je i využití sociálních sítí. 
Hnutí Andreje Babiše považuje Birke za dobře namazaný marketingový 

stroj. Tenhle náskok bude chtít vyrovnat, ba dokonce být lepší. 
S americkou agenturou STG, která pomáhala Baracku Obamovi 

i Hillary Clintonové, se ČSSD ještě definitivně nedomluvila. 
Vzájemná jednání ale k dohodě směřují. 

ANO sází 
na realitního magnáta 

Morcinka 
Volební kampaň hnutí ANO bude řídit majitel společnosti 
M&M, jedné z největších realitních kanceláří v zemi, Petr 

Morcinek. Za roli volebního manažera vděčí známosti se šéfem ANO 
Andrejem Babišem. Ten si podnikatele oblíbil natolik, že ho dokonce 

přemlouval, aby za hnutí v podzimních volbách do Poslanecké sněmovny 
kandidoval. Proč se úlohy ujal, vysvětlil na únorovém sněmu hnutí: „Můžeme 

mít premiéra, který nám rozumí. Nezamiloval jsem se do Andreje Babiše 
a hnutí ANO, ale chtěl bych pomoci České republice, kterou miluji.“ Jeho pozice 

bude manažerská, koordinační. Jak říká, má zajistit, aby volební tým včetně 
regionů bez problémů komunikoval a všechno klapalo. Nemá vymýšlet ani 

program, ani nové způsoby prezentace. Vizuální tvář kampaně i propagační 
slogany bude mít na starosti politický marketér Petr Topinka, s nímž ANO 
spolupracuje dlouhodobě. A důležitou postavou bude i volební stratég 

Alexander Braun. Ten analyzuje data z průzkumů veřejného mínění 
a vybírá z nich to, co voliče trápí a co by je mohlo významně 
zaujmout. Volební kampaň chce hnutí zahájit po programové 

konferenci, která je naplánovaná na začátek června. 
Horká fáze kampaně by měla začít v září. 

Republiku hodlá ANO křížem krážem 
projet moderním kamionem.

ODS najala 
slovenskou agenturu 

Komplot
Občanští demokraté chtějí voliče přesvědčit bojem proti 
byrokracii nebo ekonomickými či bezpečnostními tématy. 

Přetavit je do hesel a vizuálů má bratislavská reklamní agentura 
Komplot. Respekt získala v roce 2014, kdy z outsidera prezidentských 
voleb na Slovensku Andreje Kisky udělala vítěze nad favorizovaným 

Robertem Ficem. Dříve se podílela na kampaních Slovenské demokratické 
a křesťanské unie, která se však postupně propadla. Komplot propaguje 
i firmy či kulturní akce. Jejími vlastníky jsou Adam Znášik a Peter Hajdin. 

„Ke všem klientům přistupujeme stejně, poskytujeme jim i zpětnou vazbu,“ 
řekl Hajdin. Jeho kolega Znášik naposledy upoutal pozornost, když 

poslance strany Sme rodina Milana Krajniaka nazval „bigotním fašistou“.  
Od prosince je členem volebního štábu ODS a hodlá využít zkušeností 
právě ze souboje Kisky s Ficem. „Podobně jako Fico na Slovensku je 

u vás populární lídr ANO Andrej Babiš. To ale neznamená, že má 
volby vyhrané,“ uvedl. Šéf ODS Petr Fiala na agentuře oceňuje, 

že rozumí situaci ve střední Evropě. „Jsou to lidé, kteří mají 
zkušenosti s politickým marketingem a jsou za nimi 

výsledky. Můžete sehnat nějaké americké 
agentury, ale některé věci úplně 

přenositelné nejsou,“ míní.

TOP 09 vybírá 
volební tým, vymění 

manažera
Ostřílený volební manažer nejprve KDU-ČSL a pak TOP 09 
Jaroslav Poláček už za letošní celostátní kampaň odpovídat 

nebude. „Právě se nastavuje celý systém, dáváme dohromady 
volební tým. Konkrétní jména určitě představíme,“ uvedl. Poláček se 

držel spíše v pozadí a jako volební manažer vymýšlel marketing. Politickou 
linii kampaně určuje předseda strany Miroslav Kalousek. TOP 09 se snaží 

oslovovat voliče kreativně, s nadhledem a srozumitelně. Například prezentace 
Karla Schwarzenberga jako pankáče s čírem v první přímé volbě prezidenta 
jednoznačně zabrala. Ještě u lidovců přišel Poláček s nápadem zapojit členy 

a příznivce, kteří umísťovali na ploty svých nemovitostí plakáty. Později to byly 
samolepky na autech. Jako první české politické uskupení pochopila TOP 09 
sílu sociálních sítí. Dnes má na Facebooku na 100 tisíc sympatizantů a před 

pár dny přeskočila dokonce i ANO. Komunikaci na sítích má na starosti 
mladý starosta Drnovic Petr Ducháček. Letos budou sítě a on-line 

reklama stěžejními prvky kampaně strany. Strategii Vize 2030, z níž 
bude vycházet její program pro podzimní volby do Poslanecké 

sněmovny, představila už v listopadu.

Lidovci přidají 
na sociálních sítích 

KDU-ČSL se chce podobně jako TOP 09 zaměřit 
hlavně na internetovou propagaci, zvýšit aktivitu 

na sociálních sítích plánuje až čtyřikrát. Strana hodlá využít 
psychometrii, pomocí níž lze z aktivity uživatelů Facebooku či 

Twitteru vyčíst jejich názory a politická očekávání. Tato metoda 
měla například  ovlivnit loňské hlasování o brexitu. Volebním 

manažerem lidovců je Petr Pachta, poprvé vedl štáb loni před krajskými 
a senátními volbami. pecialista na IT nahradil Víta Doležálka, který byl 
ve straně vlivnější. Kromě určování volební strategie dokázal získávat 
sponzory. Doležálek odešel na ministerstvo zemědělství, kde pomáhá 
šéfovi rezortu Marianu Jurečkovi. Vliv na kampaň bude mít i generální 

sekretář Pavel Hořava, který má na starosti finance. Lidovci lákají 
na projekt Vize 2050. Jde o soutěž pro lidi do třiceti let o nejlepší 
myšlenky, jak rozvíjet Česko. „Došli jsme k závěru, že je potřeba 

spolupracovat s mladými lidmi, čerpat z nich jejich nápady 
a energii a také jim naslouchat,“ uvedl předseda KDU-ČSL 

Pavel Bělobrádek. Podle něj se mohou náměty 
mladých objevit v dlouhodobém  

programu strany.

Jan Birke Petr Ducháček

Petr Morcinek  Adam Znášik 

 Petr Pachta
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n Ne právě kvalitní 
výstavba plynovodů 
v šedesátých a sedm- 
desátých letech minu-
lého století nutí distri-
butora GasNet ze sku-
piny Innogy více platit 
za rekonstrukce. 

Jan Stuchlík

Provozovatel plynovodní sítě 
na většině českého území, 
společnost GasNet ze sku-
piny Innogy, za posledních 

šest let více než zdvojnásobil 
investice do sítě. Loni za re-
konstrukce a modernizace 
potrubí a regulačních stanic 
utratil 3,38 miliardy korun. 
V roce 2010 firma do sítí 
investovala přes 1,5 miliardy 
korun. 

„Nárůst je dán stavem sítě. 
Teď začíná dosluhovat zaří-
zení, které bylo postaveno 
v šedesátých a sedmdesátých 
letech minulého století, kdy 
se stavělo hodně, ale ne příliš 
kvalitně,“ vysvětluje Jan 
Valenta, ředitel GasNet. 

Při rekonstrukcích GasNet 
postupně optimalizuje ka-

pacitu sítě. Ta je historicky 
postavená tak, aby dokázala 
přepravit až dvanáct 
miliard metrů 
krychlových 
plynu ročně. 
Ve skutečnosti 
jí ročně pro-
teče zhruba 
osm miliard 
metrů krych-
lových. 

„Snižujeme 
například počet 
regulačních stanic, 
které převádějí tlak 
v jednotlivých částech sítě. 
Ušetříme tím do budoucna 

provozní náklady,“ dodává 
Valenta. Podle pravidel, kte-

rá stanovuje Energetic-
ký regulační úřad, 

musí GasNet 
do sítě investo-

vat mezi roky 
2009 a 2024 
stejné množ-
ství peněz, 
kolik činí úřa-

dem schválené 
odpisy majetku. 

Jejich výše se 
promítá do regu-

lovaných cen za dis-
tribuci plynu. „Investice 
jsme nastavili tak, abychom 

GasNet investoval 
do sítí přes tři miliardy

Za rekonstrukce 
a modernizace  

GasNet loni zaplatil  

3,38
miliardy korun. V roce  

2010 to bylo  
1,5 miliardy.

při vyhodnocení neměli 
investiční dluh a zároveň, 
aby investice byly optimální 
z pohledu nákladů,“ vysvět-
luje Valenta. 

Nově instalovaná zařízení 
bude firma odepisovat až 
do roku 2045 a jejich tech-
nická životnost skončí kolem 
roku 2050. Není ovšem 
jisté, kolik plynu se v té době 
bude sítí přepravovat. Kvůli 
snaze omezovat používání 
fosilních paliv je možné, že 
spotřeba plynu bude klesat.  
Odpisy distribuční firmy by 
se tak rozpočítávaly na men-
ší objem plynu, což by vedlo 
k růstu cen za distribuci. 

GasNet v loňském roce 
dosáhl zisku 4,85 miliardy 
korun. Na celkovém zisku 
po zdanění skupiny Innogy 
ve výši 8,5 miliardy korun se 
podílel z 57 procent. Necelou 
polovinu GasNet vyplatí in-
vestiční skupině Macquarie, 
která v distribuční společ-
nosti vlastní 49 procenta. 

PENÍZE DO ÚDRŽBY. 
Podzemní zásob-
ník plynu v Hájích 
na Příbramsku plněný 
od roku 1998 patří 
k relativně mladým 
stavbám. Náklady 
na údržbu strmě 
rostou u plynárenské 
infrastruktury budo-
vané v šedesátých 
a sedmdesátých letech 
minulého století.Fo

to
 č
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n Financování ne-
movitosti s méně než 
pětinou vlastních 
úspor podraží. Klienti 
se budou stále častěji 
uchylovat ke stavební-
mu spoření. 

Jaroslav Bukovský

Hypotéka bez vyššího podílu 
vlastních úspor je ode dneška 
hůře dostupná. Zájemci 
o vlastní bydlení, kteří ze 

svého nedají alespoň pětinu 
ceny nemovitosti, zaplatí 
od dubna vyšší úrok. Jejich 
banka po nich může navíc pro 
získání srovnatelné půjčky 
žádat i vyšší prokazatelné 
příjmy. Podle doporučení 
České národní banky má totiž 
na hypotéku financující přes 
osmdesát procent ceny nemo-
vitosti dosáhnout od dubna 
jen každý sedmý klient, dosud 
to byl téměř každý druhý. 
Půjčka na více než devadesát 
procent ceny má z trhu zcela 
zmizet. „Jednou z variant 

omezení podílu těchto úvěrů 
je vyšší úroková sazba, kde bu-
dou hypotéky v tomto pásmu 
poskytovány dráže než hypo-
téky do osmdesáti  procent 
ceny,“ uvádí manažer hypoték 
České spořitelny Karel Chá-
bek. „Možnost, že se úrokové 
sazby budou měnit, je reálná,“ 
dodává mluvčí Raiffeisenbank 
Petra Kopecká. 

UniCredit zvýšil úroky 
s menším než pětinovým po-
dílem vlastních úspor od úno-
ra. Podle poradců Partners 
podraží hypotéky s vyšším 

financováním než osmdesát 
procent o jeden až 1,5 pro- 
centního bodu. Vzrostou 
i nároky na bonitu a kvalitu 
klienta, čímž klesne průchod-
nost poptávaných úvěrů. 

„Klienti též budou muset 
hledat cesty, jak pořízení 
vlastního bydlení financovat, 
často to bude kombinace 
hypotéky, vlastních peněz 
a dalšího úvěru. Z nabízených 
variant je nasnadě půjčka 
ze stavebního spoření,“ říká 
analytička Partners Lucie Drá-
salová. V náruči stavebních 

spořitelen už od loňského pro-
since končí podle poradců část 
klientů s požadavkem na do-
financování hypotéky do ještě 
loni běžných sta procent ceny. 
„Chybějící část si musejí klien-
ti opatřit jinou cestou. A s tím 
souvisí rostoucí zájem o úvěry 
ze stavebního spoření,“ říká 
šéf poradenské společnosti 
Golem Finance Libor Ostatek. 
Spořitelny tak letos zažívají 
byznysové žně. Jen v lednu 
a únoru rozpůjčovaly téměř 
devět miliard korun, meziroč-
ně o pětinu více.  Více E15.cz

Riskantní hypotéky jsou hůře dostupné

http://zpravy.e15.cz/byznys/finance-a-bankovnictvi/regulace-cnb-zabira-riskantni-hypoteky-jsou-hure-dostupne-1330700
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n Lékárenské sítě 
v Česku neztrácejí 
apetit. Ty největší 
chtějí i letos připojit 
další desítky lékáren.

Adéla Čabanová

Největší lékárenské sítě dál 
rostou. Loni přibylo 33 lé- 
káren Dr. Max a dvacet léká-
ren Benu. Síť Dr. Max patřící 
do skupiny Penta na konci 
loňského roku zahrnovala  
398 lékáren. „Nových vý-
staveb bylo loni 24, akvizic 
devět,“ uvedl mluvčí Dr. Maxe 
Michal Petrov. „Pro letošek 
nadále počítáme s růstem 
sítě v řádu několika desítek 
poboček,“ dodal. Růst už 
pokračuje. V březnu přikoupil 
Dr. Max brněnskou Lékárnu 
u vozovny. Její výhoda podle 
Petrova spočívá v tom, že je 
blízko lékařského zařízení.

Benu teď provozuje  
140 vlastních lékáren a še-
desát franšízových zařízení. 
„V minulém roce jsme otevřeli 
dvacet lékáren a doufáme, 
že minimálně ve stejném tem-
pu porosteme i letos,“ říká 

ředitel Benu ČR Sebastian 
Ring. V pátek otevřelo Benu 
dvoustou lékárnu v pražském 
obchodním domě Quadrio. Tu 
koupili od dřívějších provozo-
vatelů, součástí obchodu bylo 
přesunutí lékárny z patra 
do vhodnějších 
prostor u výstupu 
z metra. 

Celkově je 
v Česku 2683 
veřejných lé-
káren. Kromě 
jmenovaných 
dvou největ-
ších sítí existuje 
několik menších  
lékáren a také 
takzvané virtuální 
řetězce, ve kterých se sdru-
žují vlastnicky samostatné 
lékárny, aby využily výhody 
společného marketingu či ná-
kupu. Patří k nim sdružení 
Moje lékárna distribuční spo-
lečnosti Pharmos,pod nímž 
působí čtyři stovky lékáren.

„Daří se nám ziskovost 
držet i přes růst nájemné-
ho a požadavky na zvýšení 
mezd, a to díky zefektivně-
ní nebo zavádění nových 
kategorií zboží,“ říká člen 

představenstva Benu Michal 
Jurča. Benu mimo jiné rozvíjí 
konzultační činnost lékár-
níků nad rámec běžného 
poradenství, například 
pomoc diabetikům při sledo-

vání jejich stavu. Věří, že 
některé lékárnické 

konzultace budou 
hrazeny z veřej-

ného zdravot-
ního pojištění. 
Lékárny by 
pak nebyly 
závislé jen 

na příjmech 
z marže. Síť 

Dr. Max zase 
rozvíjí své privátní 

a partnerské značky 
léků, doplňků stravy a kos-
metiky.

Sítě kupují dosud samo-
statné lékárny nebo budují 
nové v lokalitách, které lépe 
vyhovují nákupním zvyk-
lostem zákazníků. Spíše než 
lékárna na náměstí je pro ně 
zajímavé umístění v obchod-
ním centru. Vzhledem k silné-
mu tlaku na ceny léků, které 
jsou hrazené zdravotními 
pojišťovnami, není lékáren-
ství tak ziskové jako dříve.

Šest stovek lékáren 
patří dvěma hráčům

Řetězec Benu  
provozuje

140
vlastních lékáren  

a šest desítek  
franšíz.

DALŠÍ EXPANZE. Společnost Benu loni otevřela dvacet lékáren a v letošním roce plánuje tento počet 
nejméně dodržet.

Fo
to
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Tomáš Stingl

Několik českých společností 
se stalo terčem podvodníků, 
kteří se vydávají za firmy 
z Kataru. Věrohodnou 
nabídku na zpracování údaj-
ného projektu lékařského 
centra na univerzitě v Dau-
há     dostal 
například 
renomo-
vaný český 
ateliér Domy 
Architects. 
„Podezření 
jsme pojali 
až po třech 
týdnech 
elektronické 
korespon-
dence, když 
po nás chtěli, 
abychom zaplatili povinné 
členství v katarské komoře 
architektů. Žádali v přepoč-
tu asi osmdesát tisíc korun,“ 
uvedl architekt Jan Topinka. 
Česká firma nezaplatila 
a o prověření nabídky 
požádala českou ambasádu 
v Kuvajtu. Ta zjistila, že je 
zakázka podvodná. „Kromě 
řady drobných nesrovnalos-
tí byla podezřelá okolnost, 
že účet, na který měl být po-
platek zaslán, byl u mexické 
banky,“ uvedl ekonomický 
diplomat Jakub Jaroš, který 
varování před podvodníky 
zveřejnil.

Cílem útoku se podle Jaro-
še stal i český výrobce pra-
covních oděvů Ardon Safety. 
Na firmu se kvůli nákupu 
ochranných přileb obrátila 
údajná katarská společnost 
QPPB . „Lákavou zakázku se 
podvodníci snažili vizuali-
zovat řadou falešných, ale 

velmi reálně 
vypadajících 
dokumentů. 
Například 
certifikátem 
o udělení 
zakázky, 
či dokonce 
schváleným 
platebním 
příkazem 
na 3,9 milio-
nu eur,“ infor-
moval Jaroš. 

„Česká společnost však 
zpozorněla, když právník 
doporučený QPPB požado-
val za své služby a právní 
úkony 6900 dolarů,“ dodal. 
Katarská obchodní komora 
pak potvrdila podezření, že 
jde o podvod, jehož strůjci 
sídlí v Nigérii.

Bezpečnou platformou 
pro české podniky hleda-
jící zakázky v Kataru je 
primárně tamní vládní úřad 
Central Tenders Committee. 
V případě pochybností mo-
hou firmy požádat o kon-
zultaci českou ambasádu 
v Kuvajtu.

Podvodníci 
zaútočili z Kataru 
na české firmy

Tuzemský podnik 
pojal podezření, 
když protějšek 
požadoval platbu 
za členství 
v katarské komoře 
architektů.

Velikonoční vejce  
bude stát 3,50 koruny
Vajíčko vyjde před Veli-
konocemi na 3,50 koruny, 
předpokládá Českomorav-
ská drůbežářské unie. Loni 
byla cena o padesát haléřů 
nižší. Vzrostla, protože 
na evropském trhu nejsou 
tak velké přebytky jako loni.  

Dvě třetiny produkce 
Seca jdou na vývoz
Strojírny Seco Group, jež 
v Jičíně vyrábějí malotrak-
tory na sekání trávy, odlitky 
a motorové válce, loni 
zvýšily tržby o 2,5 pro- 

centa na 1,28 miliardy 
korun. Zhruba 69 procent 
produkce šlo na vývoz. Le-
tos podnik, který navazuje 
na tradici Agrostroje Jičín, 
čeká dvouprocentní růst 
na 1,3 miliardy korun.

U ekologických  
vozů vítězí plyn
Prodej nových aut na stlače-
ný zemní plyn se loni zvýšil 
o tři procenta na 2843 vo- 
zů. Prodej hybridních aut, 
druhé nejpočetnější eko-
logické kategorie, vzrostl 
o polovinu na 1541. Elektro- 
mobilů a vozů na LPG se 
prodalo několik set. /čtk/

Krátce
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n Oblíbená posilovací 
zelenina Pepka ná-
mořníka může pomo-
ci při tvorbě „náhrad-
ních dílů“ pro člověka.

Futuristickému vypěstování 
jakéhokoli ze životně důle-
žitých orgánů stojí v cestě 
zásadní problém – lékaři 
neumějí vyrobit drobné vlá-
sečnice, které by udržely při 
životě i větší masu buněk. 

Kromě přímé a doposud 
takřka nemožné výroby 
vlásečnic, jež by dopravovaly 
okysličenou krev a živiny 
do masivnějších shluků 
uměle vypěstovaných buněk, 
se nabízí elegantní řešení 
problému: zapůjčit si potřeb-
né struktury odjinud, nejlépe 
od rostlin. Konkrétně třeba 
ze špenátových listů. 

Tvrdí to lékaři z Polytech-
nického institutu ve Worces-
teru ve státě Massachusetts, 
kteří ze špenátu dokážou 
vyplavit rostlinné buňky. 
Zůstane tak jen mezibuněč-
né vazivo, a hlavně kýžené 
vlásečnicové struktury. Toto 
pomyslné lešení následně 
osadí buňkami, v tomto 
případě buňkami srdečního 
svalu, a nechají strukturu 
růst. „Bez dostatečné vas-
kulární sítě nastává příliš 
vysoký stupeň odumírání 
vypěstované tkáně. My jsme 
tuto obtíž obešli,“ tvrdí 
ve studii, kterou publikoval 
časopis Biomaterials, jeden 
z výzkumníků Joshua Gersh- 
lak. Vyrobili „špenátové 
srdce“, jež dokonce začalo 
mírně tepat.

Byť je to jen první krok 
na dlouhé cestě, vědci věří, 
že se vydali správným smě-

Špenátové listy poslouží  
jako krevní vlásečnice

Recyklace, z níž jde mráz
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Marek  
Schwarzmann

Stranu připravil

FUNGUJE. 
Špenátový list 

prorostlý srdečními 
buňkami nejenže 

dokázal přežít, ale 
začal dokonce mírně 

tepat.

rem. Jejich metoda by se nej-
dřív dala použít například 
při opravách poškozených 
orgánů. Lidská fyziologie 
by podle studie například 
mohla využívat jiných 
typů rostlin, třeba patřičně 
vyplavených a následně pro-
rostlých struktur dřeva jako 
náhrady kostí. 

„Čeká nás ještě hodně vý-
zkumu, ale věříme, že využití 
rostlin, kterých je na světě 
dostatek, by mohlo alespoň 
v první fázi vyřešit stávají-
cí problém s nedostatkem 
orgánů k transplantacím,“ 
dodal vedoucí studie Glenn 
Gaudette.
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n Nejefektivnějším 
způsobem opětného 
využití odpadu je 
jeho rozmělnění, čím 
důslednější, tím lepší. 
Ideálně rovnou na na-
nočástice.

Vědci vyvinuli nový způ-
sob, jak se zbavit množství 
elektronického odpadu, který 
moderní společnost produ-
kuje v závratných objemech. 
Podle odhadů by ho jen v příš-
tím roce mohlo celosvětově 
vzniknout kolem padesáti 
milionů tun. Pro představu, 
v roce 2014 se na světové 
skládky a třídičky dostalo ko-
lem 41,8 milionu tun elektro-
nického odpadu v surovinové 
hodnotě 52 miliard dolarů. 
Největší obtíž přitom předsta-
vují takřka všude využívané 
elektronické desky kombinu-
jící plastový nosič a obvody 
z různých kovů. 

Inženýři z Riceovy uni-
verzity v Texasu a Indického 

částice materiálu o velikosti 
dvacet až sto nanomet- 
rů. Pro srovnání, tloušťka 
lidského vlasu činí osmdesát 
až sto tisíc nanometrů. 

Prachová směs po roz-
drcení se jednoduše zalije 
vodou, která se postará 
o třídění. „Pak mohou být 
materiály znovu použity, 
nic nepřijde nazmar,“ tvrdí 
jeden z inženýrů Chandra 
Sekhar Tiwary. „Využili 
jsme fyziku. Když věci při 
obyčejném drcení necháte 
zahřát, zvyšujete riziko, že 
se promíchají,“ zdůraznil 
fakt, že při kryodrcení nemů-
že smíchání jednotlivých 
složek nastat. 

Jak uvedl časopis Mate-
rials Today, Tiwaryho tým 
k novátorskému způsobu 
recyklace použili malý, ko-
merčně dostupný kryomlýn 
a nadrtili jen pár kusů od-
padu jako důkaz, že metoda 
může fungovat. Pokud by se 
postup převedl do velkých 
měřítek, mohl by způsobit 
revoluci v recyklaci. 

institutu věd proto navrhují 
zpracování tohoto odpadu 
v kryomlýně, tedy zařízení, 
které odpad před rozdrce-
ním podchladí tekutým du-
síkem. Takové rozmělnění je 
vysoce účinné, zůstávají jen 

RŮZNÉ METODY. Elektrood-
pad se zpravidla třídí jedno-
duchou mechanickou cestou. 
Nabízí se ale daleko účinnější 
metoda s využitím nízkých 
teplot.
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ASTRONAUTI na mezinárodní vesmírné stanici ISS instalova-
li technologie na zprovoznění druhého z nových spojovacích 
uzlů. Umožní, aby na orbitálním komplexu mohla přistávat 
příští generace komerčních vesmírných lodí. Astronauti 
Expedice 50 Shane Kimbrough, Peggy Whitsonová a Thomas 
Pesquet strávili ve volném prostoru přes dvě desítky hodin. 
Whitsonová navíc absolvovala osmý výstup, čímž se stala 
rekordmankou v počtu pobytů ženy v otevřeném prostoru. Při 
montáži tepelných štítů měli astronauti potíže – jeden z plátů, 
jež měly chránit dokovací modul Tranquility, uletěl. Podle 
NASA ale nezpůsobí další potíže, shoří při pádu do atmosféry. 

NEBEZPEČNÁ SMĚNA
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n Investiční společ-
nost Penta plánuje 
stáhnout sázkovou 
společnost Fortuna 
z veřejného obcho-
dování na burzách 
ve Varšavě a v Praze 
a získat ve firmě sto-
procentní podíl. 

Dušan Kütner, Jaroslav Bukovský

Menšinoví podílníci, kteří 
dohromady vlastní takřka tře-
tinu společnosti Fortuna, ob-
drželi nabídku od společnosti 
Penta. Za jednu akcii by mohli 
dostat necelých 99 korun, 
tedy zhruba o šest procent 
méně, než si aktuálně Fortuny 
cení na burze trh. Podle hlasů 
z trhu souvisí krok Penty se 
záměrem český byznys Fortu-
ny později prodat.  

„Svědčí o tom aktivity 
z posledních měsíců, které 
mají před prodejem vylepšit 
obraz firmy i její aktiva. For-
tuna se například rozhodla 
od podzimu 2018 působit jako 
generální partner nejvyšší 
fotbalové ligy a vystupňovala 
zahraniční expanzi,“ uvádí 
zdroj z trhu, který si přál 
zůstat v anonymitě. Snaha 
o dobývání zahraničních trhů 

Penta se chystá 
ovládnout Fortunu

VW změní firemní strukturu

Aféra dieselgate rezonuje uvnitř koncernu Volkswagen. 
Automobilka se dohodla na dalším finančním vyrovnání, 
zároveň potvrdila zásadní změny firemní struktury, a to 
formou decentralizace moci, kterou stále drží manaže-
ři s vazbami na velké akcionáře a jejich rodinné klany.
 Více E15.cz

Export ruského plynu do Evropy prudce roste

Vývoz ruského plynu do Evropy a Turecka v prvním 
čtvrtletí letošního roku vzrostl o 15 procent na 51 miliard 
metrů krychlových. Potvrdila to ruská plynárenská firma 
Gazprom. Více E15.cz

Poláci zvýší těžbu uhlí

Vládnoucí strana Právo a spravedlnost chce, aby uhlí 
zůstalo hlavním zdrojem energie Polska další roky. Těžba 
uhlí zřejmě v příštích letech vzroste. Polsko tak hodlá 
také snížit svoji závislost na dovozu uhlí z Ruska. /mit,čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,332

Čína 1 3,672

Dánsko 1 3,634

EMU 1 27,030

Chorvatsko 1 3,630

Japonsko 100 22,610

Kanada 1 18,948

Maďarsko 100 8,786

Norsko 1 2,948

Polsko 1 6,395

Rusko 100 44,816

Švédsko 1 2,836

Švýcarsko 1 25,273

Turecko 1 6,950

USA 1 25,282

Velká Británie 1 31,591

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 31. 3. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 77,00   0,20 % 

ČEZ 436,00   -0,68 % 

Erste Bank 828,20   -0,50 % 

Fortuna 108,20   -0,55 % 

Kofola 402,20   1,03 % 

KB 940,00   -0,72 % 

Moneta 85,80   0,59 % 

O2 CR 283,00   0,18 % 

Pegas 822,00   0,24 % 

Philip Mor. ČR 13 570,00   0,52 % 

TMR 660,00 0,00 %

Unipetrol 229,60   1,59 % 

VIG 610,00   0,15 % 

Celkový objem (v tisících korun) 617 190

Akcie na pražské burze 31. 3. 2017 

NADĚJNÝ DB11. Automobilka sází na nový typ vozu DB a hovo-
ří o něm jako o zhmotnění své budoucnosti.
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Britská automobilka 
Aston Martin se už devět 
let v řadě potácí ve ztrátě. 
Kumulovaný dluh, který 
v současné době činí  
600 milionů dolarů, chce 
refinancovat pomocí dlu-
hopisů. 

Hodnota vydaných bon-
dů by měla činit 530 milio-
nů liber, k dispozici budou 
také v dolarech. Doposud 
společnost získávala kapi-
tál vydáváním preferen-  
čních akcií. Velká část 
peněz, které nyní firmě 
chybějí, by měla putovat 
do nové strategie pro „dru-
hé století“. To první uzavřel 
Aston Martin v roce 2013.

„Společnost investovala 
veškerý svůj kapitál na to, 
aby obměnila celé portfolio 
svých automobilů najed-
nou, což není udržitelné, 
ale u Aston Martinu se 
jednalo o nutnost,“ řekl 

pro agenturu Bloomberg 
Brian Studioso z analytické 
společnosti CreditSights. 
S dluhopisy navíc Aston 
Martin přichází ve chvíli, 
kdy po nich v oboru výraz-
ně roste poptávka, oproti 
loňskému roku více než 
dvojnásobně. Společnost 
Moody’s rovněž souběžně 
s oznámením o vydání 
dluhopisů zlepšila rating 
společnosti a doporučila je 
jako investiční příležitost. 

Zatím to však vypadá, 
že se sázka na investice 
do nových modelů Aston 
Martinu vydařila. Jeho nový 
model s kódovým označe-
ním DB11 se značně podílel 
na 48procentním růstu 
prodejů firmy v posledním 
čtvrtletí loňského roku, kdy 
si odbyl svůj debut. „Jedná 
se o bod zvratu v hospo-
daření společnosti,“ dodal 
Studioso. /mit/

Aston Martin řeší 
dluhy, vydá bondy

Vývoj hodnoty akcií společnosti Fortuna  
na Varšavské burze (ve zlotých)

Pramen euroinvestor.com

2012 2013 2014 2015 2016  2017

21

19

15

13

11

9

16,35 2.4.2012 31.3.2017 17,19

včetně Chorvatska a Španěls- 
ka vyvrcholila letos v únoru 
nákupem irské sázkovky 
Hattrick Sport Group.

Penta tvrdí, že chce být 
ve Fortuně Entertainment 
Group dlouhodobým inves-
torem bez plánovaného data 
exitu. „Stoprocentní kontrola 
Penty nad Fortunou bude pro 
tuto společnost znamenat 
rychlejší rozvoj bez kompli-
kací,“ vysvětlila Penta svůj 
záměr plně ovládnout Fortu-
nu. Těžištěm podle ní mají být 
přitom právě trhy střední a ji-
hovýchodní Evropy. Samotná 
Fortuna nechtěla záměry 
Penty komentovat.

V lednu Fortuna získala 
jako první česká firma licenci 
pro provozování on-line ka-
sina. Právě ta má být ale pro 
Pentu pihou na kráse byznysu 

české Fortuny. „S fungová-
ním kasina zdaleka nevládne 
spokojenost,“ dodává jiný 
anonymní zdroj. Právě úspěš-
nost kasina přitom vnímají 
analytici jako jeden z pod-
statných faktorů rozhodování 
Penty.

„Budoucí prodej Fortuny by 
dával smysl, až budou vidět 
i reálné výsledky nově povo-
leného on-line kasina, až se 
Fortuně podaří plně integro-
vat nedávné akvizice. Takže je 
to spíše otázka několika let,“ 
soudí analytik České spořitel-
ny Václav Kmínek.

„Jakékoliv indikátory vý-
sledků našeho on-line kasina 
bude možné komentovat až 
s pravidelným zveřejněním 
výsledků hospodaření za prv-
ní kvartál,“ uvádí mluvčí 
Fortuny Petr Šrain.

https://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/volkswagen-chce-menit-firemni-kulturu-kvuli-dieselgate-zaplati-dalsi-penize-1330645
https://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/export-ruskeho-plynu-do-evropy-prudce-roste-vytezi-se-ho-i-vice-1330682


n Unie bude podle 
předsedy Evropské 
rady trvat na postup-
ném vyjednávání.

Rozhovory mezi Evropskou 
unií a Británií o britském 
odchodu z evropského bloku 
by se měly nejprve zabývat 
především rozvázáním vzá-
jemných vztahů a zajištěním 
právní jistoty pro občany, 
firmy a mezinárodní part-
nery. Až poté, co bude v této 
oblasti dosaženo „dostateč-
ného pokroku“, budou možné 
přípravné a předběžné disku-
ze o budoucích obchodních 
vztazích. 

Postup jednání v několika 
fázích předpokládá návrh 
politického rámce rozhovorů 
o brexitu, který o víkendu 
představil předseda Evropské 

rady Donald Tusk. „Zaháje-
ní paralelních vyjednávání 
o všech tématech ve stejnou 
dobu, jak někteří v Británii 
navrhli, nebude,“ prohlásil 
Tusk na Maltě, která nyní 
unii předsedá. EU ale podle 
něj sdílí britskou touhu 
udržet silné vzájemné vztahy 
i po brexitu. Věcí prvořadé 
důležitosti je pak ochrana 
občanů EU žijících a pracu-
jících v Británii a Britů v EU, 
upozornil.

Dokument Tusk předložil 
poté, co vláda premiérky The-
resy Mayové minulý týden 
ve středu oficiálně oznámila 
britský záměr opustit unii. 
Dopis, kterým tak učinila, se 
zmiňuje právě o možnosti 
souběžných jednání o podobě 
britského odchodu i o budou-
cích vztazích.  NÁZORY str. 14
/čtk/ Sledujeme na E15.cz

Tusk: Nejdřív vyjednáme 
brexit, pak další vztahy
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Cena každé přijaté SMS je 99 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné). 
Provozuje CN INVEST, a. s., infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 
hod.,mobil@cninvest.cz, www.platmobilem.cz.

POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:
FINTECH  JMÉNO  PŘÍJMENÍ  ADRESA  MĚSTO  PSČ

OBJEDNÁVEJTE 

I PŘES 
SMS!

PRÁVĚ
V PRODEJI

JAK
PŘEŽIJÍ

ČESKÉ PENÍZE
V INTERNETOVÉ

DOBĚ?
Zakoupíte ve všech prodejnách Geco a Relay.

265233/137� inzerce

PŘES DVĚ STOVKY mrtvých si vyžádaly sesuvy půdy 
a záplavy na jihozápadě Kolumbie. Neštěstí se stalo ve městě 
Mocoa, silné deště tam rozvodnily několik řek. Armádní ko-
muniké podle agentury Reuters hovoří o 254 mrtvých, čtyřech 
stovkách raněných a dvou stovkách nezvěstných. Tato čísla se 
patrně budou ještě zvyšovat. 

NÁHLÉ SESUVY
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Spojené státy musejí při-
jmout politickou realitu, 
že Bašár Asad je syrským 
prezidentem. A musejí se 
spíše zaměřit na zničení Is-
lámského státu (IS). Oznámil 
to mluvčí Bílého domu Sean 
Spicer. Syrská opozice ale 
i tak na Asadově odcho-
du trvá.

Bílý dům svým 
prohlášením 
potvrdil vý-
razný posun 
ve své politice 
vůči Sýrii, 
v níž doposud 
podporoval 
ozbrojené po-
vstání zaměřené 
zejména na Asado-
vo svržení. „Co se týče 
Asada, je politickou realitou, 
kterou musíme přijmout 
s tím, jak na tom teď jsme. 
Ztratili jsme za minulé admi-
nistrativy spoustu příleži-
tostí,“ řekl Spicer. „Musíme 
se soustředit na to, abychom 
porazil IS,“ dodal. „Spojené 
státy mají priority v Sýrii 
a Iráku a my jsme dali jasně 
najevo, že boj proti terori-

smu, zejména porážka IS, 
je nejpřednější mezi těmito 
prioritami,“ dokončil Spicer.

Už ve čtvrtek řekla stálá 
americká zástupkyně v OSN 
Nikki Haleyová, že Spojené 
státy už nepovažují odstra-
nění syrského prezidenta 

Bašára Asada za pilíř své 
politiky v této zemi, 

jak to bylo za pře-
dešlé americké 

vlády Baracka 
Obamy.

Nový ame-
rický postoj se 
syrské opozici 

nezamlouvá. 
„Asad je na-

prosto nepřija-
telný,“ uvedl mluvčí 

rebelů Jahjá Arídí 
na okraj rozhovorů v Ženevě, 
které podle DPA skončily 
opět bez hmatatelného 
výsledku. „Žádná svobodná 
země nemůže mít vůdce, 
který páchá válečné zločiny,“ 
dodal. Opozice nadále poža-
duje, že Asad musí prezi-
dentský úřad opustit nejdéle 
na začátku přechodné fáze 
předávání moci v zemi. /čtk/

USA mění přístup 
k Asadovi a Sýrii

Británie bude v nadcházejících 
jednáních o svém odchodu 
z Evropské unie chránit 
i zájmy Gibraltaru. Předsedovi 
vlády území na jihu 
Pyrenejského poloostrova 
Fabianu Picardovi to řekl 
britský ministr zahraničí Boris 
Johnson. Rozhovor se odehrál 
krátce poté, co Evropská unie 
nabídla Španělsku právo veta 
při rozhodování o budoucím 
vztahu Gibraltaru s evropskou 
sedmadvacítkou. Španělé 
v reakci na Johnsonova slova 
kontrovali tím, že Madrid je 
stále proti odtržení Skotska 
od Británie, ale nebude již 
vetovat jakoukoli skotskou 
žádost směrem k unii.

Odchod Britů z unie
oživil spory o Gibraltar

Bílý dům
zásadně změnil

svoji politiku vůči Sýrii.
Bašár

Asad
je podle USA 

právoplatným
prezidentem

země.

https://www.e15.cz/


 Polsko bylo 
dříve považováno 
řekněme za veliké 
a zajímavé, nicméně 
problematické. 
Dnes převzalo pozici 
bezkonkurenčního 
lídra, má skvělý růst, 
ta země prakticky 
nepoznala krizi 
po roce 2008. 
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Češi projedí 
o desetinu HDP 
méně než Poláci
n Atraktivita Česka mezi investory neklesá, země je stále 
druhou nejzajímavější v regionu. Ekonomika roste, podle 
některých ale narazila na svůj strop, nízké jsou i mzdy. 
„Češi nejsou o tolik hůř placeni, ale Poláci mají menší 
sklon k úsporám. My, když peníze dostaneme, usyslíme je 
a do ekonomiky nepustíme,“ říká prezident poradenské 
společnosti Deloitte Josef Kotrba.

Tereza Zavadilová

 Loňský rok byl rekordní 
z hlediska fúzí a akvizic 
v Česku. Jak to vypadá 
letos?
Začátek je dobrý, máme 
jednu velkou transakci, která 
byla už oznámena i veřej-
ně – prodávali jsme Papcel. 
Zásobárna transakcí vypadá 
také dobře.

 Největší pohyb zazna-
mená jaké odvětví?
To je těžké říci, trh se hýbe 
od tradičních odvětví, kde 
zaznamenáváme spanilou 
jízdu pana Strnada a Cze-
choslovak Group, ale jestli se 
něco většího strhne v uti-
litách, objemy mohou být 
obrovské.

 A realitní sektor?
Ten je obrovsky živý. Je tomu 
tak vždy, když je dobré poča-
sí, to je takový nejsnadnější 
indikátor. To, jak předpoklá-
dám, bude pokračovat celý 
rok.

 Na loňský rekord 
ve fúzích a akvizicích měla 
zcela určitě vliv oslabovaná 
koruna. Kdy čekáte konec 
intervencí a co to udělá 
s trhem?
To jsem sám zvědav. Inter-
vence skončí letos, přičemž 
je zajímavé, že cena inter-
vencí roste a roste. Leden 
byl úplně rekordní, ačkoli 
centrální banka už není tolik 
zapálená do toho v nich po-
kračovat. Trochu to připomí-

ná přístup ve zdravotnictví, 
kdy většinu nákladů za život 
do vás strčí čtrnáct dní 
měsíc před úmrtím. Stejně 
tak centrální banka do in-
tervencí vrazí nejvíce peněz 
ve chvíli, kdy už ji nechce 
a těší se, že toho nechá.

 Kam se koruna vydá?
Uvidíme, co bude výsledkem 
konce intervencí. Myslím, že 

pokud proto, abyste udrželi 
korunu na 27 korunách, 
k tomu vynakládáte více 
a více prostředků, tak když 
toho necháte, nemůže to mít 
jiný výsledek, než že měna 
posílí. 

Proti tomu je teorie, 
kterou jsem slyšel například 
od Mirka Singera, která říká, 
že všichni spekulanti už 
nakoupili tolik korun, že je 
budou muset zase prodat 

a budou tedy intervenovat 
ČNB. Tedy korunu už nebude 
prodávat centrální banka, 
ale spekulanti. 

Krátkodobě, v prvním 
okamžiku v období zvýšené 
volatility, která je špatně pro 
ekonomiku i pro M&A, může 
teoreticky i oslabit. 

Dosavadní očekávání 
prudkého posílení kurzu ko-
runy dávalo určitou pomoc 

zahraničním investorům – 
jestliže si kupujete korunové 
aktivum a očekáváte, že se 
v budoucnu koruny překlopí 
do zahraniční měny, můžete 
si připlatit. Očekávaná volati-
lita je může odradit. 

Na druhé straně už loni 
byla převaha českých inves-
torů, což vidím i teď u trans-
akcí, co máme na stole. I tam 
je hodně tuzemských hráčů. 
Nemyslím, že to bude jako 

v roce 2008, tedy model za-
pnout–vypnout. Tehdy jsme 
zažili situaci, kdy transakce 
popadaly všechny najednou.

 Exportéři si už dopředu 
stěžují, že na ně konec inter-
vencí negativně dopadne. 
Myslíte, že to bude tak zlé? 
Někteří ekonomové zase 
oponují, že to dosud měli 
exportéři extrémně lehké…
To, že to exportérům ztíží 
pozici, o tom nejsou pochyb-
nosti. Kdyby byli ponecháni 
v setrvalém stavu, tedy bez 
intervencí, je pravděpodob-
né, že by mezitím koruna 
posílila hodně. Trh byl dlou-
ho zaplaven intervenčními 
korunami a ty nezmizí ani 
po konci intervencí, jenom 
se zarazí jejich příliv. Takže 
je jisté, že se koruna nevrátí 
tam, kde by byla, kdyby bý-
vala banka neintervenovala. 

Exportéři tedy dostali vel-
mi slušný polštář v podobě 
intervencí a budou z nich 
těžit i poté. Těžší to budou 
mít, ale kdo to nemá těžké…

 Myslíte, že mohou 
někteří i zkrachovat, když 
neustojí dělat byznys při 
vyšších cenách?
Když se bavíme takto obec-
ně, někdo takový se určitě 
objevit může. Trendově bych 
to ale neviděl. Predikce pro 
evropskou ekonomiku jsou 
minimálně pro příští rok 

příznivé, nemyslím tedy, 
že půjde o masový jev. Ani 
ve Švýcarsku, kde efekt 
posílení měny po ukončení 
intervencí byl obrovský, to 
nevyvolalo žádnou bouři.

 Říkal jste, že loni byli 
na poli M&A hodně aktiv-
ní domácí hráči, stále se 
hodně mluví o Číňanech… 
Radíte Číňanům?
Ano, radíme.

 Už z toho lezou nějaké 
konkrétní akvizice, nebo je 
to pořád jen jakési zkoumá-
ní terénu?
Ano, už z toho začínají být 
zajímavá čísla. Ale zase, 
nemá to žádný významný 
vliv na celkovou ekonomiku, 
tam stále dominují evropští 
investoři.

 A čekáte skutečně něja-
kou větší aktivitu ze strany 
Číny?
V současné době to tak vypa-
dá, ale ano, je to očekávání.

 Kdo jsou typově subjek-
ty, kterým radíte?
Nejde to říci. Máme silné 
průmyslové hráče, kte-
ří kupují doplňky svého 
výrobního programu nebo 
chtějí proniknout na trhy, 
jsou to opravdu oboroví 
investoři. Máme ale i klienty, 
kteří podnikají v jiné oblasti 
a zde je zajímají portfoliové 
investice.

 Spíše jde o státní, nebo 
soukromé investory?
Oboje.

 Jaká je nyní atraktivita 
jednotlivých zemí střední 
a východní Evropy pro 
investory? Kdo je premian- 
tem? Hodně se mluví o Ru-
munsku…
Polsko je největší, takže 
vždy bylo atraktivní. Dříve 
bylo považováno řekně-
me za veliké a zajímavé, 
nicméně problematické. 
Dnes Polsko převzalo pozici 
bezkonkurenčního lídra, má 
skvělý růst, ta země praktic-
ky nepoznala krizi po roce 
2008, byla tam zanedbatelná 
a záhy skončila. Zatímco my 
jsme si ještě přidali malé 
kolečko, které bylo výhrad-
ně naše. Chovali jsme se 
extrémně fiskálně konzer-
vativně. To odskok Polska 
zvýšilo.

 Ztrácí Česká republika 
popularitu?
Stále jsme patrně druhá nej-
zajímavější země v regionu. 
Rumunsko je také zajímavé, 
ale řada investorů zjistila, že 
to tam není tak snadné. Ano, 
mají růst, ale byli velmi vola-
tilní v krizi. Podmínky k pod-
nikání tam jsou obtížnější, 
méně předvídatelné. Že bych 
zrovna čekal úprk investorů 
z Česka do Rumunska, to 
nikoli. Zajímavý je sloven-
ský vývoj. V době rozdělení 
bylo o poznání chudší než 
Česká republika a hodně nás 
dojelo.



 Evropa, náš 
donedávný kompas, 
ke kterému jsme 
vzhlíželi a chtěli 
k němu konvergovat, 
se trochu porouchala. 
V řadě zemí vidíme 
vzestup populistických 
stran.
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Vystudoval 
ekonomiku 
průmyslu 
na VŠE, poté 
teorii her 
a mikroekonomii 
na University of Pittsburgh, 
kde obhájil Ph.D. Počátkem 
devadesátých let působil jako 
vědecký pracovník v CERGE 
a Národohospodářském 
ústavu AV ČR. Ve druhé 
polovině devadesátých let byl 
v představenstvu SPT Telecom 
a České spořitelny – zde byl 
náměstkem ředitele, řídil 
investiční bankovnictví. Od roku 
1999 pracuje v poradenské 
firmě Deloitte Czech Republic. 
Před šesti lety byl jmenován 
vedoucím partnerem Deloitte 
pro ČR a SR, loni v listopadu 
se stal prezidentem Deloitte 
ČR. Jeho manželkou je Petra 
Buzková, mají dceru Annu.

Josef  
Kotrba  (50)

 V poslední době se mluví 
o tom, že jsou v Česku hod-
ně nízké mzdy, že se konver-
gence ne úplně daří, tudíž 
zůstáváme pod Německem 
a Rakouskem stále tam, 
kde jsme historicky byli. 
Je pravda, že ekonomika 
narazila na svou kapacitu, 
na strop?
Rychlou konvergenci 
neočekávám. V krátkodo-
bých výhledech je vidět, že 
porosteme trochu rychleji 
než eurozóna čili nějaká ta 
klopýtavá konvergence lehce 
pod jedno procento ročně se 
dá čekat. Nedávno jsem slyšel 
výsledky jednoho průzkumu, 
že Češi jsou jedněmi z nej-
spokojenějších zaměstnanců 
v Evropě. O peníze si tedy 
neříkají. 

Když se podíváme na struk-
turu HPD proti Polsku, u nás 
privátní spotřeba, tedy to, co 
domácnosti projedí a utratí, 
je markantně rozdílná – my 
projíme o deset procent méně 
HDP než Poláci. 

No a když se podíváme 
na příčiny, není to nutně tím, 
že jsme o tolik hůř placeni, 
ale že Poláci mají sklon 
k úsporám tři procenta a my 
jedenáct. Takže my, i když 
ty peníze dostaneme, tak je 
usyslíme a do ekonomiky je 
nepustíme.

 Takže vyšší mzdy by ne-
znamenaly velkou změnu?
Domácnosti by byly bohatší, 
což by bylo určitě fajn. Jen 
naznačuji, že to má hodně 
společného s našimi ambice-
mi a naší agresivitou, s jakou 
jdeme za svými i osobními cíli. 

 Co se týče ekonomiky, co 
by se muselo stát, abychom 
se stali dravějšími, více ros-
toucími?
Musíme se razantně pustit 
do nových odvětví, mít nové 
úspěchy. Když se podíváme 
na přelom tisíciletí, několik 
lidí zahájilo podnikání v ob-
lasti antivirových programů, 
což jsou nyní firmy globální-
ho významu. Takové příběhy 
mohou ekonomice pomoci. 

Na druhé straně úplně 
nesdílím nechuť k takzva-
ným montovnám. Řada jich 
dělá mnohem více, než jen 
montuje, obsahují sofistiko-
vanější výrobu. A navíc ne 
každý se stane programá-
torem a uspěje v globální 
ekonomice.

 Obáváte se ohrožení 
demokracie? Například 
časopis Economist před 
časem uvedl, že v Česku se 
demokracie od voleb 2013 
zhoršuje…
Ve všech zemích východní 
a střední Evropy vidíme 
znepokojivé trendy, v žádné 
z nich se nedá říci, že tam 
demokracie vůbec není, 
ale stabilně a poklidně to 
nevypadá. Nenapadá mě ani 
jedna z nich, kde by se dalo 
říci, že to jde predikovatel-
nou trajektorií konvergence 
k západoevropským zemím. 
Co je horší, že Evropa, náš do-
nedávný kompas, ke kterému 
jsme vzhlíželi a chtěli k němu 
konvergovat, se trochu po-
rouchala. V řadě zemí vidíme 
vzestup populistických stran.

Americké investiční banky 
považují politická rizika 
v EU za největší možnou 
příčinu ekonomických ob-
tíží a vedle těch politických 
stran, které mají znepoko-

jivé názory, vidíte i posuny 
v náladách obyvatelstva. To 
je zřetelné třeba v Británii 
po brexitu. Tedy menší sná-
šenlivost vůči cizincům.

Vždycky mě fascinují čeští 
nadšení přívrženci brexitu, 
jak si neuvědomují, že jaksi 
ti nežádoucí cizinci nejsou 
Pakistánci či Nigerijci, to 
jsme my, Středoevropané, 
i když hlavně Poláci a Rumu-
ni. Jen proto, že Čechů je tam 
málo, nejsou tolik na ráně.

 Od prvního prosince 
došlo ve vedení Deloitte 
k velké změně, stal jste se 
z vedoucího partnera pre-
zidentem. Co to konkrétně 
znamená a jak se změnilo 
řízení firmy?
Ve firmě jsem osmnáct let, 
po celou dobu se věnuji fúzím 
a akvizicím, šest let jsem byl 
vedoucím partnerem. Což pro 
představu znamená, že je člo-
věk odpovědný za plánování, 
za vnitřní chod firmy. Tuto roli 
jsem tehdy přijímal za pod-
mínky, že budu dále dělat 
normální práci, tedy v M&A. 
Dále moje síla byla vždy v prá-
ci s klienty, nejen v transakční 
oblasti, ale obecně s velkými 
klienty. Změna má za účel, 
abych se plně věnoval klien-
tům. Vedení společnosti jsem 
předal Dianě Rádl Rogerové.

 Kdo má ve firmě nyní 
poslední slovo? Vy, nebo 
vedoucí partnerka?
Plán dělá Diana a plán je 
pánem života nás všech 
ve větších firmách.

 A zodpovědnost za vý-
sledky?
Tu máme všichni, jsme part-
nership.

 Co je pro tuzemský De-
loitte nejsilnějším pilířem 
z hlediska příjmů?
Jednoznačně poradenství. 
Což je i globální trend. Byť 
v Česku u všech firem z naše-
ho odvětví neplatí a není to 
pravda ani u všech Deloitte 
v ostatních zemích. V rámci 
poradenství jsou to věci, kte-
ré se vztahují k IT. Ačkoli  se 
s Deloitte pojí slovo audit, tak 
fakticky se dá rozdělit na tři 
třetiny: audit je nejmenší, 
daně a právní služby jsou 
trochu větší třetinou a pora-
denství je největší. Ještě tedy 
není, jako třeba v Americe, 
polovinou.

 Jaký máte cíl? Chcete, 
aby v tomto koláči něco  
více rostlo?
Chceme samozřejmě růst 
celkově, i strategie 2020, 
která nás také řídí, je dost 
expanzivní. U consultingu 
ale očekáváme největší růst, 
také tam přijdeme s větší 
produktovou nabídkou, 
takže budeme expandovat 
i do polí, kde jsme nebyli.
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 S ohledem na současnou 
politickou realitu rozhodne  
o Asadově budoucnosti syrský lid,

řekl mluvčí Bílého domu  
Sean Spicer
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Poslední z Lán
Jeroným Tejc s podzimními sněmovními volbami opus-
tí politiku. Je to vzhledem ke všem neúspěchům, které 
v poslední době zaznamenal na vnitrostranickém kolbišti, 
celkem sympatické gesto. Šéf ČSSD Bohuslav Sobotka tím 
zároveň ztrácí dalšího z kritiků a účastníků takzvaného 
lánského puče.
 
Z tehdejších pučistů zbývá ve hře poslední figura – jiho-
český hejtman Zimola. Ten loňské krajské volby vyhrál 
a do stranických funkcí se nežene, takže politicky není 
jeho pozice marná. Zato se v posledních týdnech potýká 
s vysvětlováním výhodného nákupu rekreační nemovi-
tosti na Lipně. Tlak na své odvolání zatím hravě ustál, 
ale kauza nekončí a příjemná pro Zimolu rozhodně není. 
Stranická opozice proti Sobotkovi se drolí, nicméně na vý-
konu ČSSD se to nijak zvlášť neprojevuje. A jestli Sobotka 
na podzim ve sněmovních volbách neuspěje, bude jedno, 
že tradiční lánská parta leží na smetišti politických dějin. 
Sobotka bude mít o výmluvu méně a po krku mu ochotně 
skočí někdo další.
 Martin Čaban

Šéf mi říkal, že dva dny v týdnu můžu pracovat  
z domova. V sobotu a v neděli.

Brexit: rozvod 
a námluvy 
najednou
Předseda Evropské rady Do-
nald Tusk představil návrh 
strategie pro vyjednávání 
s odcházející Británií. Pokud 
by měla existovat nějaká 
budoucí obchodní dohoda 
se Spojeným královstvím, 
debata o ní prý přijde v úva-
hu až poté, co Britové EU 
skutečně opustí. Jestli do té 
doby pojede všechno ve sta-
rých kolejích, Tusk výslovně 
neříká. Zato naznačuje, že 
nová pravidla obchodo-
vání mají přijít na přetřes 
až po 29. březnu 2019. Čili 
dva roky poté, co Londýn 
aktivoval článek 50 Smlouvy 
o fungování EU.

Tusk potvrdil mantinely 
ve smyslu odtud potud. Vy-
mezil jasný časový prostor 
pro jednání, který je ovšem 
od počátku zaplněn samými 
nejasnostmi. Argument, že 
je to poprvé, kdy se něco 
takového děje, má své 
opodstatnění, leč situaci ani 
jedné straně vyjednávání 
neulehčuje.

O peníze jde až v prv-
ní řadě. Velká Británie je 

jedním z největších čistých 
plátců do unijní pokladny – 
do evropského eráru o dost 
více dává, než z něj pobírá. 
A to navzdory vratce, kterou 
si kdysi vymohla Marga-
ret Thatcherová. Britský 
výpadek bude citelný, 
a pokud se bude chtít zbylá 
sedmadvacítka pohybovat 
v rozpočtových rámcích, 
na něž je zvyklá, bude 
muset vzniklou díru zaplnit. 
Přihodit budou muset 
všichni. Rozpočtový komisař 
Günther Oettinger mluví 

o zvýšení odvodů do poklad-
ny EU dost otevřeně.

Jistou útěchou je, že  
Oettinger má na mysli dobu 
po brexitu. Vytyčuje tedy 
stejný čas, který připadne 
na licitace o způsobech ob-
chodní výměny s Brity. Ver-
dikt o tom, jak velký nakonec 
bude britský rozpočtový vý-
padek, se tím rovněž odkládá 
až za březen 2019. S jisto-
tou tento plán neuspokojí 
Evropskou investiční banku, 
která poskytuje dlouhodobé 

půjčky na nákladné a často 
rizikové projekty v unii. 

Banka, v níž jsou členské 
státy akcionáři, přichází 
o jednoho z nich, a ne právě 
marginálního. Potíž je v tom, 
že neví, kdy přesně o něj 
přijde. A financování pro-
jektů běží. Banka se spoléhá 
na špičkový „tříáčkový“ 
rating, který jí zajišťuje pří-
stup k potřebné hotovosti. 
Britové už ovšem o nejvyšší 
známku úvěrové spolehli-
vosti přišli, bance zatím její 
AAA zůstává. Na jak dlouho? 
I na to je třeba odpovědět, 
a to poměrně záhy. Země 
mohou přicházet a odcházet, 
byznys se musí točit pořád. 

Británii se hospodářsky 
daří. Její hrubý domácí 
produkt stoupl v posledním 
čtvrtletí loňského roku mezi-
ročně o 0,7 procenta. Polep-
šili si vývozci, stavební firmy 
i služby. To je lícová strana 
mince dávající za pravdu 
zastáncům intenzivních 
vztahů mezi EU a ostrovní 
ekonomikou. Rubem je kle-
sající ochota firem investo-
vat a tenčící se objem úspor 
britských občanů, kteří si 
začali kvůli pádu kurzu libry 
vybírat své peníze.

Pokud by měl podobný 
vývoj pokračovat a pokud 
partneři mimo EU budou 
na britské nálady pružně 
reagovat, nabízí se otázka, 
je-li skutečně třeba vyčkávat 
se zahájením obchodních 
jednání celých 24 měsíců. 
Odpověď zní ne.

Komentář

Igor Záruba

Země mohou 
přicházet a odcházet, 
ale byznys se musí 
točit. Některé 
odpovědi musíme 
znát co nejdříve, ne 
za dva roky.
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n Stanice Prima Cool 
odvysílala prvních šest 
dílů nové, osmadvacá-
té řady animovaného 
seriálu Simpsonovi. 

Dušan Kütner

Nové díly dvacáté osmé řady 
Simpsonových, nejdéle vysí-
laného animovaného seriálu 
na světě, byly v Česku vyhlí-
ženy zvlášť bedlivě. Po úmrtí 
Heleny Štáchové, která se 
dlouhých 27 let starala o hlas 
jedné z hlavních hrdinek 
seriálu, přemoudřelé Lízy, se 
musela partu chopit osma-
dvacetiletá Ivana Korolová.

A docela úspěšně. Její hlas 
nijak nenapodobuje Štácho-
vou. Ubylo tak ukňouraných 
a lítostivých momentů, které 
Štáchová měla dobře nacvi-
čené z dětských představení 
loutkového divadla Spejbla 
a Hurvínka. Hlas Lízy nyní 
naopak získal více na dospě-
losti a také jisté agresivitě.

Změna v dabování jednoho 
z hlavních hrdinů se kvůli 
úmrtí nebo zdraví jejich 
představitelů neodehrá-
la poprvé. Již po dvanácti 
řadách musel v roli Homera 
k lítosti mnohých nemocného 
Vlastimila Bedrnu nahradit 
jmenovec Zavřel. Nového 
českého dabéra získal i pa-
douch Montgomery Burns. 
V jeho případě se ale změna 
nesetkala s žádným velkým 
nadšením.

PRÁVĚ V PRODEJI

DLOUHODOBÝ TEST   RENAULT MÉGANE
Ujeli jsme 
s ním už  
30 000 km

264743/156� inzerce

Simpsonovi 28. řada, díl 1–6

(animovaný, USA)
Scénář: Matt Groening a další
V českém znění: Vlastimil Zavřel, 
Jiří Lábus, Martin Dejdar, Ivana 
Korolová, Jan Vlasák a další
Premiéra: 1. dubna
Hodnocení: 70 %

JEDEME DÁL. Prima Cool odvysílala prvních šest dílů nové, osmadvacáté řady kultovního animova-
ného seriálu Simpsonovi. V plánu jsou přitom i řady číslo 29 a 30.
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Zápletky nových šes-
ti dílů, které v sobotním 
večerním maratonu nabídla 
Prima Cool, se ve srovnání 
s předchozími lepšími roky 
neztrácejí.

K lepším z první šestice 
dílů patří ten, ve kterém se 
Homer Simpson rozhodne 
ukázat rodině, jak nepěkné 
město je Boston – a všichni 
až na Barta se do něj nakonec 
zamilují. Stejně tak stojí 
za pozornost šesté pokra-
čování nové řady, v němž se 
místní omladina v čele s Lí-

zou a Bartem pod vedením 
Kirka Van Houtena stane 
nejlepším týmem v lakrosu.

Milníkem je pak šestistý 
– samozřejmě speciální čaro-
dějnický – díl, který je v sérii 
třetí v pořadí. V něm si autoři 
berou na paškál akční snímky 
Hunger Games, Šílený Max 
i jednu z bondovek.

Nechybějí ani politické 
vtipy, jako když má Homer 
na klopě prezidentskou voleb-
ní placku s nápisem „Ivanka 
(míněno Trumpová, pozn. 
aut.) 2028“. 

Noví Simpsonovi – žádný 
zázrak, ale ani zklamání

Prvních šest dílů nové řady 
je každopádně příslibem, že 
bude přece jen stále na co se 
dívat. Není to sice zázrak, ale 
rozhodně ani žádné zklamá-
ní.

Zemřel ruský básník 
Jevgenij Jevtušenko

Ve věku 84 let zemřel 
v neděli ve Spojených 
státech slavný ruský 
básník a prozaik Jevgenij 
Jevtušenko. Jako spisovatel 
poststalinské generace byl 
jedním ze symbolů „doby 
tání“ v šedesátých letech 
dvacátého století. Nebál se 
kritizovat tehdejší sovět-
ský komunistický režim 
a v roce 1968 protestoval 
proti okupaci Českoslo-
venska vojsky Varšavské 
smlouvy. Jevtušenko ze-
mřel v oklahomské Tulse, 
kde střídavě s Moskvou 
dlouhodobě pobýval. Byl 
hostujícím profesorem 
ruské literatury na místní 
univerzitě.

Bob Dylan převzal 
Nobelovu cenu
Hudebník Bob Dylan 
v sobotu s několika-
měsíčním zpožděním 
převzal ve Stockholmu 
Nobelovu cenu za litera-
turu. Do Švédska tento 
víkend zavítal kvůli dvěma 
koncertům v hlavním 
městě. Pětasedmdesátiletý 
umělec se po oznámení 
o získání ceny odmítl zú-
častnit tradiční ceremonie 
v prosinci na stockholm-
ské radnici, neboť mu 
v tom prý bránily závazky. 
Dylan je prvním písničká-
řem, který prestižní Nobe-
lovu cenu dostal. Švédská 
akademie ho vyznamenala 
za vytváření poetických 
novotvarů ve velké tradici 
amerického písničkářství. 
/čtk/

Krátce
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POLŠTÁŘOVÁ 
VÁLKA. 
Hradec Králové 
jako jediné město 
v Česku uctil na aprí-
la světový den 
polštářových bitev. 
Masarykovo náměstí 
navštívily zhruba 
dvě stovky lidí vy-
zbrojených polštáři 
a košťaty. Košťaty se 
ovšem nebojovalo, 
ale následně uklíze-
lo. Polštářová bitva 
proběhla v Hradci 
již podruhé, tradice 
vznikla v New Yorku 
v roce 2008 a rychle 
se rozšířila do dal-
ších měst světa. 
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